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60 YEARS AFTER HAVANA: 
Asia, Africa, Latin America and the World 

What relations for Global and Sustainable Peace, Justice 
and Prosperity? 

 
 

INTERNATIONAL AND INTERDISCIPLINARY CONFERENCE 
Paris, February 18, 2026 

Le Havre, February 19-20, 2026 
https://bandungspirit.org/  

 
 

CALL FOR ABSTRACTS AND FOR PARTICIPATION 
 

The conference is open to individual and group paper presentations. Those willing to 
present their papers are invited to submit their abstracts until December 31, 2025. The 
notification of selected abstracts will be communicated to their authors progressively 
according to their availability. The earlier the abstracts are submitted, the sooner the 
authors will get notified. See the GUIDELINES FOR PRESENTER CANDIDATES below.  

 
 
 

OFFLINE AND ONLINE PARTICIPATION 
The conference will be organised offline (physically) with possible online (virtual) 
participation following the circumstances. The programme will be based on offline 

(physical) participants on Paris time zone.  
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INTRODUCTION 
 

For the first time the Latin American representatives participated with the African and 
Asian nations. Of course, in the case of Latin America, the majority or all the 
representatives came from the movements and nations which are fighting or will fight to free 
themselves. Our nation in this case represented the only nation free from Yankee 
domination and constituted in revolutionary power. 
 
We believe that this conference will unquestionably occupy a place in the history of the 
nations that struggle for their freedom in the revolutionary movement. We also believe that 
the contacts which have been established, the ties which have been created between the world 
movements fighting against imperialism, and the organizations which have been created, 
will play an unquestionable role in the revolutionary struggle. 
 
(Fidel Castro, closing speech of the Tricontinental Conference, Havana, Cuba, 
January 15, 1966, available at 
https://www.marxists.org/history/cuba/archive/castro/1966/01/15.htm ) 

 
Like a Big Bang generating stars, planets, comets, meteors… the 1955 Bandung Conference 
generated conferences, cultural festivals, social and solidarity movements, 
associations/organisations/institutions, business fora, research institutes, study centres, 
academic periodicals, news magazines… referring to the Bandung Conference up to the 
present day. In term of conferences, for example, Asian-African Student Conference, Asian-
African Writer Conference, Asian-African Journalist Conference, Conferences of Cairo, of 
Conakry, of Belgrade (Non-Alignment), of Moshi, of Havana (Tricontinentale), the regular 
summits of NAM, etc.  
 
Among the most important conferences in the filiation of Bandung is the Havana Tricontinental 
Conference. The filiation of Cuba to Bandung started after its revolution of 1959 when Ernesto 
"Che" Guevara, under the orders of Prime Minister Fidel Castro Ruz, visited Asia including 
Indonesia to meet President Sukarno in July 1959. The following year, in January 1960, 
diplomatic relations between the two countries were established. President Sukarno himself 
visited Cuba in May 1960, marking the first visit by a head of state after the Cuban Revolution. 
A year later, in September 1961, Cuba participated in the Belgrade Non-Aligned Nations 
Conference and became the only Latin American founding member of the establishment of the 
NAM (Non-Aligned Movement). 
 
The Havana Tricontinental Conference may be seen as one of the follow-up of the Belgrade 
NAM Conference. It is less known that there were frictions among the partisans of the Non-
Alignment, especially between those who put into priority the continuous struggle for the 
eradication of colonialism and imperialism at one side and those who favoured to dedicate 
efforts for peace at the other side. The Indonesian President Sukarno was among the key 
leaders of the first and the Indian PM Nehru of the second. During the drafting of the Final 
Declaration, the two visions were in a heated confrontation about whether a condemnation of 
colonialism was to be included or not in the Conference Communiqué. The majority of 
participants was in favour of its inclusion. Cuba was a part of this majority, in addition to 
Yugoslavia, Egypt/United Arab Republic and West African States/Casablanca Group. 
 
In this way, it is allowed to say that Belgrade gave birth to two wings of non-alignment: a 
“radical” wing focused on anti-colonialism and anti-imperialism who wished to liquidate 
colonialism and imperialism as soon as possible; a “moderate” wing in favour of negotiations 
between Superpowers for peace. Both of them were complementary and appeared in the Final 
Declaration. In the following years, colonialism, imperialism, neo-colonialism continued to 
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operate in a bloody way in Africa, Asia and Latin America. Cuba, which was a part of the 
“radical” wing of non-alignment, and suffering the most from US imperialism, will step-up 
with Havana Tricontinental Conference in 1966, while the “moderate” wing found its 
manifestation in the NAM regular summits up to the present day. 
 
The Tricontinental Conference took place in Havana on January 3-16, 1966. It was attended by 
roughly 500 delegates from 82 countries. Among the outstanding participants were the anti-
colonialist Amílcar Cabral of Guinea-Bissau and Nguyen Van Tien, the representative of the 
National Liberation Front of Vietnam. Other prominent figures included Fidel Castro, the 
Prime Minister of Cuba, and Salvador Allende, who became later the President of Chile. Two 
prominent figures related to the conference were missing: Che Guevara who was fighting in 
Bolivia and Mehdi Ben Barka, the “architect” of the conference who disappeared in Paris in 
October 1965. He was the Moroccan intellectual activist anti-colonialist panafricanist opponent 
of the Moroccan King Hassan II. His disappearance  remains a mystery up to the present day. 
 
The conference was focused on tricontinental integration, with emphasis on anticolonialism, 
anti-imperialism, revolutionary internationalism, and overall collaboration and support in 
these areas. Some delegates requested military and diplomatic support from other participants 
in their revolutionary and anti-colonial pursuits. Delegates also called for the removal of 
foreign military bases on the three continents and the ending of military pacts. However, the 
general declaration of the conference emphasized that the shared enemy of Asia, Africa, and 
Latin America was without a doubt, American imperialism and interventionism. Among the 
outcome was the foundation of the Organization of Solidarity with the People of Asia, Africa 
and Latin America (OSPAAAL).  
 
Meanwhile, Asia has been rising notably since the beginning of the 21st century. In 1970, Asia 
was the poorest continent in the world, marginal except for its large population. By 2016, its 
share of world GDP rose from less than one-tenth to three-tenths, while its income per capita 
surpassed that of developing countries and converged towards the world average income 
level. Growth in GDP and GDP per capita in Asia was much higher than in the world 
economy, industrialized countries, and the developing world, both Africa and Latin America. 
Over this period, the share of Asia in world industrial production jumped from a miniscule 4 
per cent to more than 40 per cent. Its share of world merchandise trade rose from one-twelfth 
to one-third. 
 
Not only is Asia rising in terms of economy, but it is also rising in the other five fields 
controlled so far by the Western imperialism: Asian countries have achieved considerable 
progress in sciences and technology (outer space, nanotechnology, biotechnology, digital 
technology, renewable energy, artificial intelligence, etc.); in information, communication, media 
(digital media, alternative media, social media etc.); in financial system and institutions (BRICS 
bank, local currencies in international trade instead of US dollars, digital payment, etc.); in mass 
destructive weapon (the number of nuclear warheads of China, India, North Korea, Pakistan, 
Russia together has been higher than that of France, UK, USA and Israel combined) in addition 
to the most recent armament technology invented by China, Iran, North Korea, Russia such as 
hypersonic missiles and aircraft fighters superior to those of the West; and in the control over 
access to natural resources (China alone has access to natural resources in Africa, Asia, Latin 
America).  
 
Now, 60 years after Havana, what is the state of the world related to the claims of the 
Tricontinental Conference? Have colonialism and imperialism been eradicated from Africa, 
Asia and Latin America? In what way colonialism and imperialism continue to function? How 
are the living conditions of peoples, of grass-root communities, of indigenous, ethnic and 
religious minorities, especially children and women in the three continents? How about 
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informalities: informal sectors, informal trade, informal business, informal housing, and 
informal towns? What is the state of relations between Asia, Africa, Latin America and the 
World? What should be the relations between Asia, Africa, Latin America and the World in 
order to achieve a Global and Sustainable Prosperity in Peace, Justice, Cooperation, Solidarity 
and Diversity? 
 
It is to discuss those such questions that the 10th edition of the Rise of Asia Conference Series is 
organised. It encourages the participation of scholars from a wide range of scientific disciplines 
(area studies, cultural studies, ecology, economics, geography, built environment, architecture, 
urban studies, history, humanities, languages, management, political and social sciences, 
international relations…) and practitioners from diverse professional fields (business, civil 
society, education, enterprise, government, management, parliament, public policy, social and 
solidarity movements…) as well as artists and writers, based in diverse geographical areas 
(Africa, North, Central and South America, Australia, Asia, the Caribbean, Europe, Oceania, 
Pacific…). 

Darwis Khudori, Conference Initiator and Convenor 
 
 

GUIDELINES FOR PRESENTER CANDIDATES 
 
The selection of presenters is based on the abstract and the basic personal data of the presenter 
candidates in respect to the following dates: 
1. Deadline of abstract submission: December 31, 2025. 
2. Notification of selected presenters: progressively starting from November 2025. The earlier 

the abstracts are submitted, the sooner the authors will get notified. 
3. Deadline of full paper submission for publication project will be decided following the 

conference. 
 
Abstracts of approximately 200-300 words (excluding figures, tables, and references) and basic 
personal data of the authors are to be submitted online at:  
https://forms.gle/zEiFsqZYNx2RrucP9  
 
 
 

FINANCING 
 
The organising committee does not provide a travel grant to any participant even in the case of 
the physical conference. The presenters and participants are supposed to find the necessary 
funds for their own participation (visa, international and national transport, accommodation). 
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60 ANS APRÈS LA HAVANE : 
Asie, Afrique, Amérique latine et le Monde 

Quelles relations pour une Paix, une Justice et une 
Prospérité mondiales et durables ? 

 
 

COLLOQUE INTERNATIONAL ET INTERDISCIPLINAIRE 
Paris, le 18 février 2026 

Le Havre, du 19 au 20 février 2026 
https://bandungspirit.org/  

 
 

APPEL À RÉSUMÉS ET À PARTICIPATION 
 

Le colloque est ouvert aux présentations individuelles et collectives. Les personnes 
souhaitant présenter leurs communications sont invitées à soumettre leur résumé 

avant le 31 décembre 2025. La notification des résumés sélectionnés sera 
communiquée aux auteurs progressivement. Plus tôt les résumés sont soumis, plus tôt 

les auteurs seront informés. Voir les CONSIGNES POUR LES CANDIDATS 
PRÉSENTATEURS ci-dessous. 

 
 
 

PARTICIPATION EN PRÉSENTIEL ET EN DISTANCIEL 
Le colloque sera organisé en présentiel (physiquement) avec une possible participation 

en ligne (virtuelle) selon les circonstances. Le programme sera établi sur les 
participants en présentiel, selon le fuseau horaire de Paris. 
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INTRODUCTION 
 

Pour la première fois, les représentants d’Amérique latine ont participé avec les nations 
africaines et asiatiques. Dans le cas de l’Amérique latine, évidemment la majorité, voire la 
totalité des représentants, venaient des mouvements et nations qui luttent ou vont lutter 
pour se libérer. Notre nation représente alors la seule nation libérée de la domination Yankee 
et constituée en pouvoir révolutionnaire. 
 
Nous croyons que cette conférence occupera sans aucun doute une place dans l’histoire des 
nations qui luttent pour leur liberté dans le mouvement révolutionnaire. Nous croyons 
également que les contacts établis, les liens créés entre les mouvements mondiaux contre 
l’impérialisme et les organisations mises en place, joueront un rôle indéniable dans la lutte 
révolutionnaire. 
 
(Fidel Castro, discours de clôture de la Conférence tricontinentale, La Havane, 
Cuba, le 15 janvier 1966, disponible au 
https://www.marxists.org/history/cuba/archive/castro/1966/01/15.htm ) 

 
 
Comme un Big Bang générant étoiles, planètes, comètes, météores… la Conférence de Bandung 
de 1955 a généré des conférences, festivals culturels, mouvements sociaux et solidaires, 
associations, organisations, institutions, forums économiques, instituts de recherche, centres 
d’étude, revues académiques et magazines d’actualité qui se réfèrent à Bandung jusqu’à 
aujourd’hui. En terme de conférences, par exemple, Conférence des étudiants afro-asiatiques, 
Conférence des écrivains afro-asiatiques, Conférence des journalistes afro-asiatiques, 
Conférences du Caire, de Conakry, de Belgrade (Non-Alignement), de Moshi, de La Havane 
(Tricontinentale), Sommets réguliers du Mouvement des non-alignés (NAM). 
 
Parmi les plus importantes conférences dans la filiation de Bandung fut la Conférence 
tricontinentale de La Havane. La filiation de Cuba avec Bandung a commencé après sa 
révolution de 1959, lorsque Ernesto “Che” Guevara, mandaté par le Premier ministre Fidel 
Castro, visita l’Asie, notamment l’Indonésie, pour rencontrer le président Sukarno en juillet 
1959. L’année suivante, en janvier 1960, Cuba et l’Indonésie établirent leurs relations 
diplomatiques. En mai 1960, Sukarno visita Cuba, devenant le premier chef d’État étranger à se 
rendre dans l’île après sa révolution. Un an plus tard, en septembre 1961, Cuba participa à la 
Conférence des Nation Non-alignées à Belgrade et devint le seul pays d’Amérique latine 
membre fondateur du NAM (Non-Aligned Movement). 
 
La Conférence tricontinentale de La Havane peut être considérée comme une suite de la 
Conférence du Mouvement des non-alignés de Belgrade. On sait moins qu'il y eut des frictions 
entre les partisans du non-alignement, notamment entre ceux qui donnaient la priorité à la 
lutte continue pour l'éradication du colonialisme et de l'impérialisme, d'un côté, et ceux qui 
prônaient la paix, de l'autre. Le président indonésien Sukarno figurait parmi les principaux 
dirigeants du premier, et le Premier ministre indien Nehru, du second. Lors de la rédaction de 
la déclaration finale, les deux visions s'affrontèrent vivement sur la question de savoir si une 
condamnation du colonialisme devait être incluse ou non dans le communiqué de la 
conférence. La majorité des participants s'y est prononcée. Cuba faisait partie de cette majorité, 
aux côtés de la Yougoslavie, de l'Égypte (République arabe unie) et des États d'Afrique de 
l'Ouest (Groupe de Casablanca). 
 
Ainsi, on peut dire que Belgrade a donné naissance à deux courants du non-alignement : un 
courant « radical », axé sur l’anticolonialisme et l’anti-impérialisme, souhaitant liquider le 
colonialisme et l’impérialisme au plus vite ; un courant « modéré », favorable aux négociations 
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de paix entre les superpuissances. Ces deux courants étaient complémentaires et figuraient 
dans la Déclaration finale. Au cours des années suivantes, le colonialisme, l’impérialisme et le 
néocolonialisme ont continué de sévir de manière sanglante en Afrique, en Asie et en 
Amérique latine. Cuba, qui faisait partie du courant « radical » du non-alignement et qui 
souffrait le plus de l’impérialisme américain, a intensifié ses efforts avec la Conférence 
tricontinentale de La Havane en 1966, tandis que le courant « modéré » s’est manifesté lors des 
sommets réguliers du Mouvement des non-alignés, qui perdurent encore aujourd’hui. 
 
La Conférence tricontinentale s'est tenue à La Havane du 3 au 16 janvier 1966. Environ 500 
délégués de 82 pays y ont participé. Parmi les participants les plus éminents figuraient 
l'anticolonialiste bissau-guinéen Amílcar Cabral et le représentant du Front de libération 
nationale du Vietnam Nguyen Van Tien. Parmi les autres personnalités éminentes figuraient 
Fidel Castro, Premier ministre cubain, et Salvador Allende, futur président chilien. Deux 
figures importantes liées à la conférence étaient absentes : Che Guevara, qui combattait en 
Bolivie, et Mehdi Ben Barka, l'« architecte » de la conférence, disparu à Paris en octobre 1965. 
La disparition de cet intellectuel militant anticolonialiste panafricaniste marocain, opposant au 
roi Hassan II, demeure un mystère à ce jour. 
 
La conférence était axée sur l'intégration tricontinentale, mettant l'accent sur l'anticolonialisme, 
l'anti-impérialisme, l'internationalisme révolutionnaire, la collaboration et le soutien dans ces 
domaines. Certains délégués ont sollicité le soutien militaire et diplomatique auprès d'autres 
participants dans leurs actions révolutionnaires et anticoloniales. Ils ont également appelé au 
démantèlement des bases militaires étrangères sur les trois continents et à la fin des pactes 
militaires. Cependant, la déclaration générale de la conférence soulignait que l'ennemi commun 
de l'Asie, de l'Afrique et de l'Amérique latine était sans conteste l'impérialisme et 
l'interventionnisme américains. Parmi les résultats figurait la fondation de l'Organisation de 
solidarité avec les peuples d'Asie, d'Afrique et d'Amérique latine (OSPAAAL). 
 
Pendant ce temps, l'Asie connaît un essor notable depuis le début du XXIe siècle. En 1970, 
l'Asie était le continent le plus pauvre du monde, marginal l’exception de sa forte population. 
En 2016, sa part dans le PIB mondial est passée de moins d'un dixième à trois dixièmes, tandis 
que son revenu par habitant a dépassé celui des pays en développement et a convergé vers le 
niveau de revenu moyen mondial. La croissance du PIB et du PIB par habitant en Asie a été 
bien supérieure à celle de l'économie mondiale, des pays industrialisés et du monde en 
développement, tant en Afrique qu'en Amérique latine. Au cours de cette période, la part de 
l'Asie dans la production industrielle mondiale est passée d'un minuscule 4% à plus de 40%. Sa 
part dans le commerce mondial de marchandises est passée d'un douzième à un tiers. 
 
Non seulement l'Asie progresse en termes d'économie, mais elle progresse également dans les 
cinq autres domaines contrôlés jusqu'à présent par l'impérialisme occidental : les pays 
asiatiques ont réalisé des progrès considérables dans les sciences et la technologie (espace, 
nanotechnologie, biotechnologie, technologie numérique, énergie renouvelable, intelligence 
artificielle, etc.) ; dans l'information, la communication, les médias (médias numériques, médias 
alternatifs, médias sociaux, etc.) ; dans le système et les institutions financiers (banque BRICS, 
monnaies locales dans le commerce international au lieu du dollar américain, paiement 
numérique, etc.) ; dans les armes de destruction massive (le nombre d'ogives nucléaires de la 
Chine, de l'Inde, de la Corée du Nord, du Pakistan et de la Russie réunies a été supérieur à 
celui de la France, du Royaume-Uni, des États-Unis et d'Israël réunis) en plus de la technologie 
d'armement la plus récente inventée par la Chine, l'Iran, la Corée du Nord et la Russie, comme 
les missiles hypersoniques et les avions de combat supérieurs à ceux de l'Occident ; et dans le 
contrôle de l'accès aux ressources naturelles (la Chine seule a accès aux ressources naturelles 
d'Afrique, d'Asie et d'Amérique latine). 
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Aujourd’hui, six décennies après La Havance, quel est l'état du monde au regard des 
revendications de la Conférence tricontinentale ? Le colonialisme et l’impérialisme ont-ils été 
réellement éradiqués d’Afrique, d’Asie et d’Amérique latine ? De quelles façons continuent-ils 
à fonctionner sous des formes nouvelles (néo-colonialisme, dépendance économique, 
domination culturelle) ? Quelles sont les conditions de vie des peuples, des communautés 
locales, des minorités indigènes, ethniques et religieuses — en particulier des femmes et des 
enfants — dans ces trois continents ? Comment comprendre et gérer les formes d’informalité : 
secteur informel, commerce informel, logement informel, urbanisation informelle ? Quelles 
sont aujourd’hui les relations entre l’Asie, l’Afrique, l’Amérique latine et le reste du monde ? 
Quelles relations devraient être mises en place pour construire une prospérité mondiale 
durable fondée sur la paix, la justice, la coopération, la solidarité et la diversité ? 
 
C’est pour discuter de ces questions que cette 10e édition de la série de colloques La Montée de 
l’Asie est organisée. Ce colloque encourage la participation de chercheurs issus d’un large 
éventail de disciplines scientifiques (études des aires culturelles, écologie, économie, 
géographie, environnement bâti, architecture, études urbaines, histoire, sciences humaines, 
langues, gestion, sciences politiques et sociales, relations internationales… ) et des praticiens de 
divers domaines professionnels (affaires, société civile, éducation, entreprise, gouvernement, 
gestion, parlement, politiques publiques, mouvements sociaux et de solidarité…) ainsi que des 
artistes et écrivains, basés dans diverses zones géographiques (Afrique, Amérique du Nord, du 
Centre, du Sud, Australie, Asie, Caraïbes, Europe, Océanie, Pacifique…). 
 

Darwis Khudori, initiateur et coordinateur du colloque 
 
 

CONSIGNES POUR LES CANDIDATS PRÉSENTATEURS 
 
La sélection des présentateurs est basée sur le résumé de leur communication et les données 
personnelles de base des candidats présentateurs en respectant les dates suivantes : 
1. Date limite de soumission des résumés : 31 décembre 2025. 
2. Notification des présentateurs sélectionnés : progressivement à partir de novembre 2025. 

Plus tôt les résumés seront soumis, plus tôt les auteurs seront informés. 
3. La date limite de soumission des articles complets pour le projet de publication sera décidée 

après le colloque. 
 
Les résumés d'environ 200 à 300 mots (hors figures, tableaux et références) et les données 
personnelles de base des auteurs doivent être soumis en ligne à l'adresse : 
https://forms.gle/zEiFsqZYNx2RrucP9  
 
 

FINANCEMENT 
 
Le comité d'organisation n'accorde de bourse de voyage à aucun participant même dans le cas 
de colloque en présentiel (présence physique). Les présentateurs ainsi que les participants au 
colloque sont censés trouver les fonds nécessaires à leur propre participation (visa, transport 
international et national, hébergement). 
 
 


